
بورس در هفته ها و روزهای اخیر روزهای پر تنش و پر فراز و 
فرودی را گذرانده است. روزهایی که هر کسی درباره این بازار اظهار 
نظری می کندو تا سخنی از مسوولین از جایی درز می کند یا کشور 
دریک مسیر سیاسی قرار می گیرد به شدت اثرات آن بر روی بازار 
قابل مشاهده است. خبرها از آن حکایت می کند که حسن قالیباف 
به  به طور جدی  اقتصاد  اصل رئیس سازمان بورس و شخص وزیر 
دنبال انتقال یک درصد از منابع صندوق توسعه ملی به  بازار سرمایه 
هستند. این که این موضوع تا چه حد دنبال شده و به کجا کشیده، 
بهروز  با  وگو  گفت  در  را  سرمایه  بازار  بر  مسوولین  دخالت  تاثیر  و 
ادامه  در  که  ایم  گذاشته  درمیان  سرمایه  بازار  کارشناس  شهدایی 

آمده است.
کارشناس بازار سرمایه گفت: اگر بخواهیم بازار سرمایه را برای 
چهار صباح با تزریق نقدینگی از صندوق توسعه ملی آرام و با ثبات 
دور  در یک  بلکه  نشده  انجام  منطقی  کار  تنها  نه  داریم عملا  نگاه 

باطلی به ضرر همه ی مردم افتاده ایم
به نظر شما آیا طرح این  موضوع که یک درصد از صندوق 

توسعه ملی به بازار سرمایه تزریق شود درست است؟
از  پول  تزریق  که  موضوع  این  درباره  بخواهیم  اینکه  از  قبل 
صندوق توسعه ملی به بورس و تاثیرات آن سخنی بگوییم بهتر است 
مشخص کنیم که آیا مسوولینی که چنین اظهار نظرها ودرخواست 
هایی را مطرح می کنند اصلا با کارکرد واقعی صندوق توسعه ملی 
و کارکرد سرمایه های این صندوق آشنا هستند؟ بهتر است اول با 
کارکرد و هدف و منظور از راه اندازی این صندوق که صندوق بین 
چنین  به  سپس  شویم  آشنا  است  آیندگان  و  امروز  برای  و  نسلی 
موضوعی اشاره شود. اما درباره تزریق نقدینگی به بورس اگر بخواهیم 
نفع  به  و  بازار سرمایه خوب است  به  تزریق پول  صحبت کنیم که 

مثبت شدن تراز بازار به شمار می رود. اما نکته این است که آیا با 
تزریق پول به بورس به دنبال آرامش بخشی موقتی و چند روزه به 
بورس هستیم و اینکه تلاش شود بازار بدون تنش و بدون  نوسان 
باشد یا اینکه باید به این موضوع بها دهیم که چه مسائلی در بازار 

تاثیر گذارند لذا به دنبال شناسایی این مسائل باشیم.
به جای چنین برداشت هایی به نظر شما چه کاری باید 
در بورس دنبال شود تا بازار را با تنش های این چنینی مواجه 

نکند؟
 به طور مثال اگر بخواهیم بازار سرمایه را برای چهار صباح با 
تزریق نقدینگی از صندوق توسعه ملی آرام و با ثبات نگاه داریم که 
عملا نه تنها کار منطقی انجام نشده بلکه در یک دور باطلی به ضرر 
همه ی مردم افتاده ایم بنابراین اصل مهم این است که مسوولین 
بورس به دنبال چرایی دلایلی باشند که موجب به  وجود آمدن این 
وضعیت در بازار شده است. حرفهای نسنجیده ای که به صورت یک 
دنبال  به  عایدی  و  منفعت  هیچ  بورس  برای  شود  می  گفته  طرفه 
ندارد بلکه اتفاقا منجر به ایجاد تنش های فراوانی در بورس می شود. 
متاسفانه اظهار نظرهای غیر کارشناسی یا هر گونه اظهار نظری در 
بورس موجب شده تا بازارسرمایه نسب به سیگنال های اقتصادی هم 
واگرایی نشان دهد، بهتر است آقایان به جای اینکه به دنبال تزریق 
بازار  این  درباره  باشند  بورس  به  ملی  توسعه  صندوق  از  نقدینگی 
حرفی نزنند و با اظهار نظرهای چپ و راست خود بازار را به تنش 

و هیجان نیاندازند. 
چگونه  بورس  روند  در  را  مسوولین  نظرات  اظهار  تاثیر 

ارزیابی می کنید؟
بنده معتقدم اگر قرار باشد روزی روسای نهادی پاسخگو باشند 
اتفاقا رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس باید در سازمان بورس باید 

به این سوال جواب دهد که چرا نمایندگان مجلس که دارای تخصص 
لازم نیستند مکرراً در مورد بازار سرمایه اظهار نظر کرده اند؟ مدیران 
غیر بورسی که اصلا تخصصی در زمینه بورس ندارند پاسخگو باشند 
گمان  به  مردم  که  کنند  می  نظرهایی  اظهار  باره  این  در  چرا  که 
اینکه آنها مسوولا هستند و مطلع دچار هیجان می شوند، بهتر است 
این دست از مسوولین اتفاقا به  کمیته امنیت ملی معرفی شوند تا 
آنجا جوابگوی اظهار نظرهایی باشند که عملا به غیر از روند منفی 
تاثیر چندانی بر بورس به جا نمی گذارد. باید پاسخگو باشند که با 
اظهار نظرهای متناقض و متضاد خود در بازار تنش ایجاد می کنند 
در حالی که باید اجازه دهند بازار به عنوان بخش خصوصی واقعی 

اقتصاد کار خودش را انجام دهد.
که  دارید  خوبی  پیشنهاد  وضعیت  این  در  آیا  پایان  در 

کاهش تنش ها را در بورس به دنبال داشته باشد؟
 آقای فریدمن می گوید اگر ما بیابانی را به بخش دولتی بدهیم 
تا اداره کند سیاستمداران بعد از مدتی دچار کمبود ریگ و شن و 
کارآمدی دولتی هاست.  برای  توضیح  بهترین  این  ماسه می شوند! 
به  هم  باز  کشور  واقعی  خصوصی  اقتصادی  بخش  باشد  قرار  اگر 
بازار سرمایه  کار  داده شود که  دست سیاستمداران خط و خطوط 
هم ساخته است واساسا دیگر این بازار یک بازار مستقل نیست.بنده 
معتقدم بگذارند بازار براساس ذات خود عمل کند اگر مسوولین تنش 
زایی در بازار نکنند مردم به خوبی می دانند که پول خود را چگونه 
مدیریت کنند. بهتر است دولت  ودولتی ها و مجلس بخش خصوصی 
با  اینکه  نه  براساس قواعد خود بخش خصوصی کار کند  را بگذارد 
سخنان و اظهار نظرهایی در برابر این بخش مانع تراشی هایی صورت 
برای  و  شود  خرد  سهامداران  وحشت  و  استرس  موجب  که  بگیرد 

سرمایه گذاری در بورس شک و تردید ایجاد کند. 

بیان  با  مجلس،  عمران  کمیسیون  رییس 
سکنه  از  خالی  خانه های  بر  مالیات  اخذ  اینکه 
سبب کاهش قیمت بازار مسکن می شود، گفت: با 
حمایت وزارتخانه ها و دستگاه ها تا یک ماه آینده 
تمام واحدهای مسکونی خالی از سکنه شناسایی 

می شوند.
محمدرضا  ملت،  خانه  از  ایرنا  گزارش  به 
سه شنبه  روز  جلسه  درباره  کوچی  رضایی 
سامانه  موضوع  افزود:  مجلس،  عمران  کمیسیون 
املاک و اسکان در این جلسه مورد بحث و بررسی 
خانه های  بر  مالیات  قانون  براساس  گرفت.  قرار 
مسکونی  واحدهای  باید  نخست  گام  در  خالی، 
خالی شناسایی شوند و این اقدام با عملکرد خوب 

و مثبت وزارت راه و شهرسازی محقق شد.
رییس کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: با 
شناسایی خانه های خالی از سکنه تاکنون مشخص 
شده که حدود ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار واحد جزء 
خانه های دوم یا بیشتر مالکان محسوب می شوند. 
از طرفی در شرایط کنونی اطلاعات ارائه شده از 
سوی مالکان در مرحله راستی آزمایی قرار دارد و 
امیدواریم با حمایت سایر وزارتخانه ها و دستگاه ها 
تا یک ماه آینده تمام واحدهای مسکونی خالی از 

سکنه شناسایی شوند.

بیان  با  مجلس  عمران  کمیسیون  سخنگوی 
سکنه  از  خالی  خانه های  بر  مالیات  اخذ  اینکه 
مسکن  بازار  قیمت  کاهش  و  تعدیل  در  می تواند 
فوریت  دو  داد:  توضیح  کند،   ایفا   اساسی  نقش 
روز-  نشست  در  مسکن  تولید  جهش  طرح 
که  شد  خواهد  وصول  اعلام  مجلس  چهارشنبه- 
این طرح نیز در صورت تصویب کمک شایانی به 

مدیریت بازار خواهد کرد.
رضایی کوچی خاطرنشان کرد: طرح جهش 
مصالح  تأمین  اساسی  محور  سه  مسکن  تولید 
و  رایگان  اراضی  تأمین  قیمت،  ارزان  ساختمانی 
مدیریت  که  دارد  ساخت  مناسب  تسهیلات  ارائه 
هر یک از این بخش ها می تواند موجب شکوفایی 

در بازار تولید و ساخت و ساز مسکن شود.
همچنین البرز حسینی، سخنگوی کمیسیون 
در تشریح جلسه کمیسیون عمران مجلس اظهار 
کرد: در این نشست طرح سوال ۶ نفر از نمایندگان 
شهرسازی  و  راه  وزیر  اسلامی  محمد  از  مجلس 
اغلب  محور  گرفت؛  قرار  بررسی  و  بحث  مورد 
سوال ها مربوطه به مسائل استانی از جمله توسعه 
راه های روستایی و اجرای پروژه های راه سازی بود 

که وزیر راه توضیحاتی درباره آنها مطرح کرد.
شورای  مجلس  در  خدابنده  مردم  نماینده 

سوال  نمایندگان  از  نفر   ۴ داد:  ادامه  اسلامی 
نفر  دو  و  شده  قانع  راه  وزیر  پاسخ های  از  کننده 
از نمایندگان از جمله رحمت الله نوروزی و جلیل 

قانع  اسلامی  های  پاسخ  از  آبادی  جهان  رحیمی 
به صحن علنی  بررسی  برای  را  نشدند و سوال ها 

مجلس ارجاع دادند.

کارشناس بازار سرمایه در گفتگو با »اخبار صنعت«؛

شهدایی : دخالت مسوولین در کار واقعی ترین بخش خصوصی اقتصاد تنش آفرین است

رییس کمیسیون عمران مجلس خبر داد:

خانه های خالی از سکنه تا یک ماه دیگر شناسایی می شوند

معاون وزیر نفت:

 ظرفیت تولید صنعت پتروشیمي 
به 150 میلیون تن مي رسد

وزیر راه و شهرسازي:

زیرساخت دریافت مالیات مسکن 
فراهم است

سرمقاله

  سعید محمدی
کارشناس روابط بین الملل

تصمیم سازی مشترک 
استراتژیک میان ایران و ترکیه

برای  ترکیه  و  ایران  عالی  مقامات  اراده 
و  راه  چراغ  کشور  دو  پایدار  روابط  توسعه 
روابط  تقویت  جانبه  همه  و  پرثمر  مسیر 
دو  مردمان  فرهنگی  و  اقتصادی  سیاسی، 
کشور و نسل های آینده را برای مشارکت های 

سرنوشت ساز رقم خواهد زد.  
قریب  ترکیه  و  ایران  دوستی  مرزهای 
و  مشارکت  تلاقی  محل  قرن  چهار  به 
میان  گسترده  و  سودمند  همکاری های 
مردمان دو کشور بوده است. این پیوندها در 
اراده مقامات عالی  به واسطه  سال های اخیر 
یافته و به  از گذشته تعمیق  دو کشور بیش 
خصوص در بعد اقتصادی چشم انداز روشن و 
قابل رشدی را برای توسعه مبادلات اقتصادی 
ترسیم  یورو  میلیارد   ۳۰ سقف  تا  فی مابین 

کرده است.  
تصمیم سازی  مجموعه  و  فرایند  این 
ترکیه  و  ایران  میان  استراتژیک  مشترک 
در  جمهوری  روسای  منظم  نشست های  در 
همکاری های  عالی  شورای  بنام  شورایی 
قرار  تایید و تصویب  بررسی، مورد  راهبردی 
بنیان و  واقع  به  گرفته است. تصمیماتی که 
مسیر تعیین کننده برد- برد همه جانبه برای 
ایجاد فصل نوین همکاری های مشترک میان 
دو دوست و همسایه را در جهت توسعه روابط 

سازنده، رقم خواهد زد.
نشست  پنجمین  اینکه  یادآوری  با 
شورای عالی همکاری میان جمهوری اسلامی 
ایران و جمهوری ترکیه در تاریخ ۲۰ دسامبر 
ترکیه  آنکارای  در  آذر ۱۳۹۷(   ۲۹ (  ۲۰۱۸
در  برگزاری  برای  دور  ششمین  شد،  برگزار 
پاندمی  بدلیل  که  شد  ریزی  برنامه  تهران 
کرونا و بنا به اراده دو طرف این نشست هم 
و تصمیمات  برگزار  ویدئویی،  به شکل  زمان 
نشست منشاء تاثیر و اقدام طرفین تا اجلاس 

آتی خواهد بود.
هماهنگی  شورای  نشست  آخرین  از 
راهبردی تاکنون تحولات بسیاری در عرصه 
پیوسته  وقوع  به  بین المللی  و  منطقه ای 
مهمی  بخش  وقایع  این  تاثیر  به  بنا  و  است 
توسعه  برای  جمهوری  روسای  انتظارات  از 

همکاری ها محقق نشده است.
 ششمین نشست فرصتی مهم است که 
ضمن تمرکز بر کم و کیف اجرای مصوبات، 
وقوع  به  گذشته  در  آنچه  و  دستاوردها 
مهم  تصمیمات  کردن  عملیاتی  به  پیوسته، 
و کارگشایی ها  رهنمون شده و چاره اندیشی 

روند کار را تسریع کند.  
فرایند  از  مهمی  بخش  می رود  انتظار   
ویژه  به  نشست  ششمین  در  تصمیم سازی 
باعث  )که  کرونا  پاندمی  بروز  به  توجه  با 
مصوبات  سریع  پیشبرد  امر  در  مشکلاتی 
اتخاذ  به  است(  شده  نیز  شورا  این  گذشته 
تصمیمات مهم جهت تسریع در حل و فصل 

و رفع فوری موانع پیش رو اختصاص یابد.
موضوعاتی با چارچوب: 

سوریه،  عراق،  حوزه  در  منطقه ای:   -۱
یمن، لیبی، افغانستان و ...،  

همکاری های  بررسی  بین المللی:   -۲
سازمان  چون  حوزه هایی  در  مشترک 
هشت،  دی  اکو،  اسلامی،  همکاری های 
مشترک  مسائل  نیز  و   ... ملل،  سازمان 
آمریکا  بین المللی  مخرب  اقدامات  با  مرتبط 
خروج  و  نقض  حوزه  در  علی الخصوص 
بین المللی ذیل  توافق  از  این کشور  یکجانبه 
ملل  سازمان  امنیت  قطعنامه ۲۲۳۱ شورای 

متحد »برجام«  و غیره،
ادامه در صفحه 2

نقش تعیین 
کننده گفتگو های 
ایران و ترکیه در 
حل مسایل منطقه 

رشد عجیب 
دوباره قیمت 

خودرو در بازار و 
یک پیشنهاد

افزایش مجدد قیمت خودرو دوباره نام 
این کالاي پر مصرف و صد البته ضروري و 
انداخته  زبان ها  را سر  همچنین سرمایه اي 
شوکه  قیمت  افزایش  این  از  عده اي  است. 
اند، بعضي در تردید و بلاتکلیفي بسر مي برند 
فرمان  پشت  نشستن  از  ناامید  عده اي  و 
ارزان ترین خودرو هاي داخلي.از سال گذشته 
قیمت خودرو مدام در مدار افزایش بوده و 
لحظه اي ترمز این افزایش قیمت ها کشیده 
نشده است. هیچ مانع یا سرعت گیري هم 
باعث کاهش سرعت افزایش قیمت خودرو ها 

دست کم تا به امروز نشده است...
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روحانی: وزارت صمت مانع از آشفته کردن بازار توسط دلالان و سودجویان شود تمدید قانون 
تسهیل بدهی 
 تولیدکنندگان 

به بانک ها
قرار  گفت:  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
است نامه مشترکی با امضای بنده و رئیس 
قانون  تمدید  برای  اقتصادی  کمیسیون 
به  تولیدکنندگان  بدهی  پرداخت  تسهیل 
مجمع  رئیس  به  امسال،  پایان  تا  ها  بانک 
در  همتی  شود.عبدالناصر  ارسال  تشخیص 
مجلس  اقتصادی  کمیسیون  جلسه  حاشیه 
گذشته  سال  گفت:  خبرنگاران  جمع  در 
قانون تسهیل پرداخت بدهی های بدهکاران 
از زمانی  تولیدی به بانک ها ابلاغ شد، ولی 
این  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  که 
ما  و  کرد  ابلاغ  مرکزی  بانک  به  را  مصوبه 
توانستیم آن را به بانک ها ابلاغ کنیم، مدت 
کرونا  ویروس  شیوع  با  که  شد  طی  زمانی 
 ۱۱ تاکنون  کرد:  تأکید  همتی  خورد.  گره 
تولیدکنندگان  سوی  از  درخواست  هزار 
بدهکار شبکه بانکی دریافت شده که ۲ هزار 
مورد آن رد و ۹ هزار درخواست تأیید شده 
است.رئیس کل بانک مرکزی مبلغ بدهی ۹ 
هزار پرونده بدهکاران تولیدکننده را ۴ هزار 
و ۵۰۰ میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: در 
جلسه با اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس 
قرار شد نامه مشترکی با امضای رئیس کل 
اقتصادی  رئیس کمیسیون  و  مرکزی  بانک 
مجلس به رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
پایان  تا  قانون مذکور  ارسال شود که  نظام 

امسال تمدید شود.
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یادداشت
صندوق توسعه ملی برای عموم 

ملت است نه بازار سرمایه!

برداشت هر گونه پول و سرمایه ای از صندوق 
توسعه ملی به جز حکم قاطع و درخواست مقام معظم 
رهبری امکانپذیر نیست. قطعا طرح این موضوع که برای 
تزریق پول به بورس می توانیم یک درصد از صندوق 
توسعه ملی را به بورس تزریق کنیم به هیچ وجه طرح 
موضوع درستی نیست چرا که متضاد با تعاریفی است که 
از کارکردهای صندوق توسعه ملی برای نسل کنونی و 

نسل آینده دیده شده است. 
مسوولین سازمان بورس و وزارت اقتصاد قطعا 
به این موضوع مهم معترف و واقف هستند که کارکرد 
متفاوت  ملی  توسعه  صندوق  در  ملی  های  سرمایه 
بازار سرمایه  به  برای کمک  است که  ای  از خواسته 
درخواست شده است، چرا که سرمایه صندوق ملی برای 
توسعه زیر ساخت های اصلی کشور و عمران و آبادانی و 
سرمایه ای بین نسلی است که حق نسل های آینده نیز 
می باشد، لذا طرح چنین موضوعی برای کمک به بورس 
وهدایت سرمایه برای کاهش نوسانات بازاری که نوسان 
جزیی از آن به شمار می رود به هیچ وجه درست و 

سخنی کارشناسی نبوده است.
 از سوی دیگر تزریق نقدینگی از راه های غیر 
متعارف به بورس روش اشتباهی است چرا که بازار که 
با سرعت از حد متعارف بالاتر رفت نیازمند اصلاح بود، 
حال که زمینه اصلاح بازار فراهم شده است قطعا نباید بر 
رشد غیر اصولی بازار اصرار کرد یا برای رسیدن به  این 

موضوع منابعی صرف کرد.
به هر حال نوسان جزیی از ذات بازار سرمایه به 
شمار می رود لذا اصرار بر رشد غیر معمول بازار و اصرار 
بر صرف منابع برای نگه داشتن بازار در سطحی که شاید 
از نظر خیلی از کارشناسان اتلاف ارزش بازار و ارزش 
ساعتی سهام بسیار بالا بوده اشتباه محض است. سرعت 
بخشیدن به بازاری که در حال اصلاح است به معنی 
حرکت جهت خلاف روال بازار سرمایه به شمار می رود 
که قطعا به نتیجه خاصی در این حوزه معطوف نمی شود.
 دست اندرکاران بازار سرمایه یا مسوولین دولذتی 
باید برای رشد معقول و مطلوب بازار سرمایه، رشدی که 
به هیچ وجه حبابی نباشد که با سقوط و افت شاخص 
خسارتهایی به  سهامدارن وارد کنند برای این بازار برنامه 
ریزی کند. به هر حال برداشت از صندوق توسعه ملی 
یا تزریق نقدینگی غیر از روال معاملات همیشگی بازار 
به بورس حرکت مناسبی نیست و اتفاقا مانع مهمی در 
برابر اصلاح واقعی قیمت ها صورت می دهد، درست در 
زمانی که بازار باید از رشد حبابی خارج شود . به هر 
حال مسوولین موظف هستند در اظهار نظرهای خود 
به گونه ای سخن بگویند که بر هم ریختن بازار را به  
دنبال نداشته باشد و به گونه ای تلقی نشود که تبلیغات 
یا شعارهایی در میان باشد که بازار را به صورت مقطعی 

نجات دهد. 

  فردین آقا بزرگی
کارشناس بورس و بازار سرمایه

آری آغاز دوست داشتن هست
گرچه پایان راه ناپیداست 
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گر همین دوست داشتن زیباست 
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